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EL SR. PRESIDENT:

Bones tardes, senyors i senyores diputats, si els sembla bé,
començaríem la sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si
es produeixen substitucions. 

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Sí, Sr. Vicepresident, Sebastià Mesquida substitueix Pedro
Álvarez. 

EL SR. PRESIDENT:

Cap més? D’acord, perfecte.

2) Proposició no de llei RGE núm. 14036/24, presentada
pels Grups Parlamentaris Socialista, Popular, MÉS per
Mallorca i Mixt, relativa a suport al poble sahrauí davant
les recents inundacions als campaments de refugiats.

Passaríem, idò, primer al debat..., bé, els proposaré un canvi
a l'ordre del dia per debatre, en primer lloc, la Proposició no de
llei RGE núm. 14036/24, del Grup Parlamentari Socialista,
Popular, MÉS per Mallorca i Mixt, si els va bé, començaríem
per aquesta PNL. I vull donar també la benvinguda a les
persones convidades que tenim avui, benvinguts a aquesta
comissió, una vegada més, que no és la primera vegada que sou
amb nosaltres.

I, per tant, per a la defensa d'aquesta proposició conjunta,
sé que la defensaran conjuntament, per tant, no els donaré la
paraula, en primer lloc, sí que comença el Grup Parlamentari
Socialista, per tant, endavant.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Moltes gràcies, president, bones tardes. En primer lloc,
Ehmudi Lebsir, delegat sahrauí, Catalina Rosselló, presidenta
de l'Associació d'Amics del Poble Sahrauí, i estimat Pep
Bibiloni, també company i activista en defensa del poble
sahrauí.

El poble sahrauí du dècades patint les agressions del Regne
del Marroc, amb la complicitat de la comunitat internacional,
malgrat la seva responsabilitat històrica, ni els diferents
governs espanyol ni les institucions europees han actuat perquè
s’acompleixin el dret internacional i els mandats de les
resolucions de l’ONU, el poble sahrauí espera un referèndum
d'autodeterminació des del 1991, quan es va produir a l'alto el
foc entre l'exèrcit marroquí i el Front Polissari i l’ONU establí
la seva missió per al referèndum al Sàhara Occidental, la
coneguda com MINURSO. Des de llavors, la població sahrauí
viu exiliada amb dures condicions als camps de refugiats de
Tindouf, al desert d'Algèria, o en el territori sahrauí sota
ocupació marroquí, on la violència i la repressió de les forces
d'ocupació es produeix de manera sistemàtica.

Els passats 22 i 23 de setembre d'enguany, la Wilaya de
Dakhla, als campaments de refugiats sahrauís d'Algèria, va
patir intenses pluges que varen provocar greus inundacions.
Aquestes inundacions han causat danys importants a les llars de
moltes famílies, així com a les infraestructures educatives i

sanitàries i ha afectat especialment escoles i l'hospital de la
zona. A conseqüència d'això, prop de 350 famílies s'han vist
obligades a desplaçar-se cap a zones més segures. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Cal assenyalar que la resta de campaments també han sofert
les conseqüències de les pluges de la darrera setmana, amb
diversos danys a les seves infraestructures, tant a les cases com
a les instal·lacions públiques. Davant aquesta situació
d'emergència, una delegació formada per agències de Nacions
Unides i organitzacions no governamentals han arribat per fer
una primera valoració de l'estat dels danys.

La Mitja Lluna Roja sahrauí ha fet una crida urgent als
donants i organitzacions humanitàries perquè proporcionin
ajuda immediata als refugiats sahrauís de Dakhla. En aquest
context i reconeixent la vulnerabilitat extrema del poble
sahrauí, sotmès des de fa dècades a una situació de
desplaçament i oblit per part de la comunitat internacional,
esdevé imprescindible que el Parlament de les Illes Balears es
mostra solidària amb aquesta causa. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Per aquests motius, el Parlament de les Illes Balears vol
seguir expressant el seu suport al poble sahrauí, per tot això, els
grups parlamentaris sotasignants presentam la següent
proposició no de llei:

1. El Parlament de les Illes Balears manifesta el seu suport i
solidaritat amb el poble sahrauí, especialment amb les famílies
afectades per les recents inundacions als campaments de
refugiats de Dakhla, reconeixent la gravetat de la situació i
reafirmant el seu compromís amb la defensa dels drets humans
i la justícia social.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, consells insulars i ajuntaments a col·laborar
activament amb les organitzacions humanitàries, com la Mitja
Lluna Roja sahrauí i incrementar l'ajuda humanitària urgent
destinada a pal·liar els efectes de les inundacions, el
finançament de materials de primera necessitat, com aliments,
aigua potable, tendes de campanya, medicaments, entre d'altres.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

3. El Parlament de les Illes Balears insta les institucions
públiques de l'Estat a incrementar el suport solidari i
humanitari, tant a la població refugiada als campaments de
Tindouf com als habitants sahrauís dels territoris ocupats, en
augmentar de manera significativa el finançament destinat a
l'ajuda humanitària per a la població sahrauí, especialment als
camps de refugiats de Tindouf, on les condicions de vida han
empitjorat arran de les recents inundacions. Es fa necessària
una resposta ràpida i eficaç per garantir la provisió de recursos
bàsics, com aigua potable, aliments i medicaments i assegurar
la protecció dels drets humans de la població afectada. 

I 4. El Parlament de les Illes Balears expressa el seu agraïment
a les associacions, federacions i col·lectius solidaris i socials
que treballen dia a dia units per l’amistat amb el poble sahrauí
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i l’única finalitat és aconseguir un futur en llibertat per al poble
germà.

En aquest sentit, consideram encomiable la feina de
l'Associació Internacional de Juristes.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, diputades i diputat. Passaríem ara al torn de
fixació de posicions, pel Grup Parlamentari VOX diem que no
intervé perquè és a la Mesa i té la paraula el Sr. Agustí Buades. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Moltes gràcies. Vull agrair aquesta PNL de suport i
solidaritat amb el poble Sahrauí, sobretot per a aquestes 350
famílies afectades per la inundació.

Els votaré a favor la primera i la tercera. La segona no la
votaré a favor perquè crec que tota ajuda o col·laboració s’ha
de fer mitjançant el Govern central, que és un poc el que diu el
punt número 3.

I al quatre m’abstindré perquè tenc la meva opinió sobre
qualcuna de les entitats que hi col·laboren. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Diputat. No sé si algun dels grups
parlamentaris vol fer qualque rèplica? No.

Passaríem, idò, a votar. Entenc que el Sr. Buades ha
demanat votació separada. Deman als grup proposants si no hi
ha cap problema a votar separadament. D’acord.

Per tant, si els sembla bé, votaríem punt per punt, ja que són
només quatre punts. 

Votam, per tant, el punt número 1. Votam.

A favor, 13; en contra, 1.

Passam ara a votar el punt número 2. Votam. 

A favor, 12; en contra, 2. 

Passam ara a votar el punt número 3. Votam. 

A favor, 13; en contra, 1.

Finalment votam el punt número 4. Votam. 

A favor, 12; en contra, 1; i abstencions, 1.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 14036/24.

1) Proposició no de llei RGE núm. 8809/24, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a consolidació dels
serveis municipals i la redacció d’un nou pla de prestacions
bàsiques en col·laboració amb els consells insulars.

Passam, ara sí, a la Proposició no de llei RGE núm.
8809/24, presentada pel Grup Parlamentari Popular i, per a la
seva defensa, té la paraula la Sra. Torrent. Endavant.

LA SRA. TORRENT I PALLICER: 

Moltes gràcies, Sr. President, bona tarda, senyores i senyors
diputades. El Grup Parlamentari Popular presenta aquesta PNL
per a la consolidació dels serveis municipals, així com per a la
redacció d'un nou pla de prestacions bàsiques en col·laboració
amb els consells insulars.

Som tots conscients que les administracions han de poder
ser capaces de donar uns serveis essencials i bàsics als
ciutadans que, especialment, per la seva situació vital, ho
necessitin. Els ciutadans tenen com a administració més
pròxima els ajuntaments que, mitjançant els seus serveis, són
els que poden donar una resposta més àgil i ràpida als ciutadans
i a qui primer se solen dirigir molts d’aquests ciutadans
precisament per aquesta proximitat. 

Consolidar i enfortir aquests serveis municipals és un deure
i una obligació social, ja que sol ser la primera porta que s'ha
d'obrir per arribar a l'administració pública. Però no és l’única
administració que té competències per poder-ho fer, també els
consells insulars i la Conselleria d'Assumptes Socials en són
competents i a la vegada poden ser complementàries les ajudes
que puguin arribar a donar.

El fet és que massa vegades les administracions públiques,
com que tenen unes dinàmiques, protocols i fins i tot unes
burocràcies similars, fan que es multipliquin per dos o per tres
els tràmits que requereixen als usuaris, ja que són capaços de
demanar una mateixa documentació per a les diferents
administracions. És necessari -per no dir urgent- agilitar o,
almanco, no duplicar ni triplicar en certs casos la documentació
que es demana, a fi d'aconseguir una administració més àgil,
com ja he dit, i sobretot eficient. 

El Pla concertat de serveis socials que es va crear ja per
allà, a l’any 1988, amb la finalitat d’establir un marc de
col·laboració entre l'Estat i les comunitats autònomes que
garantís l'atenció a les prestacions bàsiques estava definit en
quatre blocs: informació i orientació; suport a la unitat;
convivència i ajuda a domicili; allotjament alternatiu, prevenció
i inserció social.

El Pla concertat situa totes aquestes prestacions als nivells
de serveis socials d'atenció primària o serveis socials
comunitaris bàsics, al nivell de municipis. La comunitat
autònoma completa el finançament estatal amb pressupost propi
i ha canalitzat en tot moment aquestes aportacions als municipis
a través dels convenis, en primer lloc, i mitjançant
transferències directes els darrers anys als consells insulars. 

Aquests plans, que són triennals, evidentment han de tenir
una continuïtat per assegurar donar aquest servei que requereix,
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ara ha acabat el que teníem fins ara, i ara la Conselleria d’Afers
Socials i Famílies fa -i açò és el que requerim- el nou Pla de
prestacions bàsiques per als anys 2025, 2026 i 2027 i, per tant,
està en contacte amb els diferents consells insulars per dur-lo
a terme.

Ja està. Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Diputada. El Grup Parlamentari Mixt
ha presentat dues esmenes, les RGE núm. 16053 i 16054/24 i,
per a la seva defensa, té la paraula la Sra. Gomila.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president. No hi ha cap dubte que hem de facilitar
als ciutadans el seu accés a les prestacions socials bàsiques,
unes prestacions que es duen a terme pel Govern de les Illes
Balears, pels consells insulars i pels ajuntaments. Els
ajuntaments presten serveis d'ajuda a domicili, de
teleassistència; els consells treballen en serveis relacionats amb
la infància i la família, en promoció i atenció a la gent gran, en
l’envelliment actiu, en addiccions, en població immigrada, en
serveis d'atenció a les dones, entre molts altre-, tot açò sota el
paraigües del Govern balear.

Pel que compartesc que és essencial la coordinació i, sense
cap dubte, dotar dels recursos econòmics, humans i materials
necessaris perquè tot açò sigui possible. Compartesc també
amb vostè que els ajuntaments, com a administracions més
properes a la ciutadania, són la porta d'entrada de moltes
peticions i sol·licituds, però també és important que la resta
d’administracions siguin prop dels ciutadans per no haver
d'anar i venir d'una finestra a una altra. 

És per açò que MÉS per Menorca havia demanat, a través
d'una PNL, al Govern de les Illes Balears que restituís l'atenció
presencial a Ciutadella per dur a terme la tramitació i
informació de les prestacions de la Fundació Balear de
Dependència. I en aquest cas, vostès, el PP, hi van votar en
contra. Abans s’oferia aquest servei a Ciutadella i açò feia que
la gent no s'hagués de desplaçar cap a Maó, no només la gent
de Ciutadella, sinó també la de Ferreries i la d’Es Migjorn
Gran. I, per manca de personal de la conselleria que es pogués
desplaçar a Ciutadella, van decidir que es desplaçassin els
ciutadans.

I sembla que açò de moment no canviarà, però com que, des
de MÉS per Menorca, no perdem l'esperança que vostès s'ho
repensin i realment pensin de ver en els ciutadans -i després de
veure amb aquesta PNL que sembla que sí que hi volen pensar-
és pel que hem presentat l'esmena 16054/24, per demanar la
restitució dels serveis de la Fundació Balear d'Atenció a la
Dependència presencials una altra vegada a Ciutadella. 

La veritat, Sra. Torrent, que no acab de veure quin és
l'objectiu d'aquesta proposta perquè -si no ho tenc entès
malament- ja per llei s'ha de fer aquest nou pla. Per tant, no
entenc per què demanen que es faci quan ja s'ha de fer. Per tant,
trobaria com a molt fort que no acomplissin la mateixa llei. 

I per una altra banda, vostè diu que és molt important que
els ajuntaments -que són l'administració més propera- puguin
tenir els recursos necessaris, però en el seu pressupost, que es
troba ara en procés d'aprovació, el programa 313D, d'atenció a
la dependència, de transferències corrents cap als ajuntaments,
per casualitat enguany disminueix 1,6 milions d’euros. Per tant,
aquesta aposta del Partit Popular pels ajuntaments i per la
dependència es veu aquí disminuïda en 1,6 milions d’euros.

MÉS per Menorca comparteix la importància d’agilitar i
simplificar els tràmits administratius, sense cap dubte, i la
relació de la ciutadania amb l'administració, i comparteix també
que han d'evitar duplicitats en els requeriments de
documentació per part de les diferents administracions. Però,
és clar, el PP ens té un poc acostumats que diu una cosa i en fa
una altra, perquè han tingut una oportunitat d'or amb aquest
decret llei -que vostès anomenen de simplificació
administrativa, que nosaltres evidentment li donam un altre
nom- i ens sorprèn que en aquest document, en aquest decret
llei no hi hagi cap, o quasi cap -no seré tan agosarada- proposta
per simplificar administrativament tots els processos
relacionats, per exemple, amb atenció social, no n’hi ha ni un.

Per tant, vostès parlen de simplificació administrativa, però
a l’hora de la veritat, quan tenen l’oportunitat en un decret llei
de simplificació administrativa de posar-hi aquestes
simplificacions, no les hi posen, i el conseller Costa, després,
ens diu que cada any en faran un. Quina por, que Déu ens agafi
confessats!, si cada any fan un decret llei de simplificació com
el que acaben de fer ara, la veritat és que tremolam.

Per tant, si els importants de ver -de ver- que la fessin, en
aquest primer decret llei, en tost d'apostar per la destrucció del
territori, haguessin apostat per les prestacions socials i per
simplificar i agilitar administrativament, que nosaltres ho
compartim, que s'ha d'agilitar, simplificar i evitar duplicitats.

Per tant, al segon punt, per coherència, des de MÉS per
Menorca hi farem un vot favorable, no sé si la coherència del
PP és la mateixa, perquè no la practiquen.

I després, la següent esmena que hem presentat, la
16053/24, ve arran que a la compareixença de la consellera
d’Afers Socials, ja per presentar els pressuposts del 2024, va
dir que plantejava obrir una finestreta única social per
coordinar els ajuntaments, els consells i altres conselleries, així
com també una història social única, i havien pressupostat 3
milions d'euros per al 2024, una proposta que em sembla
fantàstica, però a dia d'avui no s'ha començat, i quan ho vaig
demanar a la consellera, em van dir que primer havia de
començar amb una altra cosa, després ja ho ferien. O sigui que
allò va ser un brindis al sol, i per açò hem fet aquesta proposta,
aquesta segona esmena i demanar que es posi en marxa aquesta
finestreta única social, que crec que ajudarà a aquesta
coordinació.

Esperam que aquestes dues esmenes siguin aprovades pels
diferents diputats i diputades d'aquestes comissions, perquè
entenem que açò ho agrairan els ciutadans.

Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari
Socialista s’han presentat les esmenes RGE núm. 16061 i
16062/24 i, per a la seva defensa té la paraula el Sr. Lamin.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Gràcies, Sr. President, bones tardes de nou. I, en primer
lloc, gràcies, Sra. Torrent, per aquesta iniciativa que, d'entrada,
ja li diem que és una iniciativa que ens sembla absolutament
raonable, compartim, no..., no hi ha objeccions respecte d’això.
Ara bé, ara bé, el tema de fons és que, jo sempre us ho he dic,
ja ho sabeu, seria un mal dia si jo canviàs de relat, perquè és
que em sembla que parlar d'una cosa tan òbvia com a
encomanar al Govern que faci una qüestió que ja li ve
establerta per llei és com haver-li de dir a qualcú la seva feina.
Jo crec que la Llei de serveis socials ja estableix que els serveis
socials comunitaris bàsics s'han de dotar d'uns bons
pressuposts, perquè això requerirà i farà que puguem tenir uns
bons serveis socials de proximitat, de qualitat, unes bones
ràtios; he de recordar que durant la darrera legislatura es varen
fer moltíssims esforços pressupostaris en aquest sentit,
precisament per incrementar ràtios, per incrementar ràtios de
professionals, perquè, al cap i a la fi, una bona atenció i una
atenció digna i de qualitat es transformen en què si tu vas a uns
serveis socials, a qualsevol servei públic tinguis qualcú que
t’atengui, que te pugui dedicar temps, un treballador social, un
psicòleg, un educador social, un administratiu, qualsevol
professional dels equips interdisciplinars que pugui donar
sortida a les teves necessitats.

I precisament des d'aquesta necessitat de garantir una xarxa
i serveis de prestacions bàsiques capaç de protegir aquella
persona i famílies que travessen moments de dificultat i als
quals tenen dret, és important. I ara tenim una bona oportunitat,
Sra. Torrent, que és la llei més important de l'any, que és la llei
de pressuposts.

I, per tant, tot i que nosaltres compartim aquesta
preocupació i aquesta necessitat, ja presentam aquestes dues
esmenes amb aquest doble objectiu: primer, perquè entenem
que el que s’ha de fer és no fer ni una passa enrere en l'actual
Pla de prestacions bàsiques i, a partir d'aquí, tot el que sigui
millorar-lo, benvingut sigui. Però, què ens trobam després de
sentir la consellera per segona vegada, per segon any
consecutiu? Bé, posa una mica en entredit la gestió de
determinades prestacions que són bàsiques -bàsiques-, jo
m'abstindré de catalogar-les com les cataloga qualcú del Partit
Popular, perquè ja hi haurà espais de debat suficients per
fer-ho, però són bàsiques perquè la gent pugui arribar a finals
de mes. I en aquestes prestacions són les que els treballadors
públics poden ajudar i acompanyar aquestes famílies i 
persones vulnerables perquè puguin seguir desenvolupant el
seu projecte de vida amb total llibertat, aquella llibertat que tant
pregona el Partit Popular, però que a l’hora de posar
pressupost..., a mi em sap greu, Sra. Torrent, si aquesta
proposta que avui vostè presenta hagués vinguda en línia o
hagués estat coherent amb el pressupost que presenta la
conselleria, jo no tendria cap objecció d’haver-li de fer aquesta
rèplica, però li he de dir que, una vegada més, el Partit Popular

digui una cosa i quan és l’hora de posar pressupost en fa una
altra.

I li he de recordar que, des de l'any passat i enguany, han fet
una retallada d’1 milió d'euros del Pla de finançament dels
serveis socials comunitaris bàsics. Per tant, està molt bé que
vostè, i l'honra, vengui a demanar més, però el que ha de fer el
Partit Popular és, com a mínim, no pegar segons quines
estocades al que ja hi ha. I, en tot cas, el que hem de fer és que
els serveis socials comunitaris bàsics, que tots coincidim que és
la línia més robusta o la que hem de fer que sigui més robusta,
sigui capaç de donar sortida a les necessitats.

I demanar més i millor seria coherent si el Partit Popular no
retallàs prestacions bàsiques, 2 milions d'euros en prestacions
garantides: RESOGA, garantia alimentària, bo, social tèrmic,
etc.; si no retallàs la partida de la renda d'emancipació, si no
retallàs els serveis de concertació; si no retallàs el servei
d'ajuda a domicili; si no incrementàs les llistes d'espera de
manera totalment desbocada, com estan, i col·lapsats els serveis
de teleassistència, residències i centres de dia.

Per tant, en essència hi estam d'acord i li donarem el vot
favorable, però sí que volem que quedi en evidència que, amb
la mà al cor, jo vull pensar que ho volen fer, però convé que
comencin o bé a canviar el discurs o bé a canviar les seves
accions, perquè les accions és el que queda. I si vosaltres teniu
bones intencions, jo ja li he dit, Sra. Torrent, és la tercera
iniciativa que ens duen per instar el Govern a fer coses que els
són competències pròpies, és que no ho sé, jo he estudiat una
carrera de quatre anys i jo no necessit que ningú vengui a dir-
me com he de fer la meva feina, ni quina és la meva obligació
legal i les meves funcions i tasques que tenc atribuïdes, perquè
les tenc totalment clares...

EL SR. PRESIDENT:

Ha d’anar acabant, Sr. Lamin.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Per tant, vaig acabant, Sr. President, tot i compartir
l'essència, Sra. Torrent, vull agrair aquesta iniciativa, però sí
que agrairíem una miqueta més de coherència i sobretot de
rigor per part del Partit Popular. 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lamin. En torn de fixació de posicions, pel
Grup Parlamentari VOX entenc que hi renuncia, per tant,
passam al Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, la Sra. Carrió.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, president. Bé, jo voldria fer un parell de
punts o puntualitzacions a aquesta PNL que m’ajuden a
explicar el sentit del vot de MÉS per Mallorca.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416061
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416062
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I em dirigesc a vostè, Sra. Torrent, perquè vostè la presenta
i la defensa, però les meves paraules vull que vagin més enllà,
van al Partit Popular, col·lectivament.

Primera, crec que l'exposició del contingut de la iniciativa
traspua una manera d'entendre els serveis socials que no són els
serveis socials que articulen la seva llei, perquè els serveis
socials, segons els articula la seva llei, són serveis socials
universals, que es dirigeixen a tota la ciutadania i que,
efectivament, sí, hi ha uns col·lectius vulnerables que han de
tenir uns serveis específics i una priorització específica, però
que hi ha moltes tasques vinculades a serveis socials de caràcter
absolutament universal, i ho he trobat a faltar en el contingut.

Passant als punts, jo li diria: mira, l'article 70 de la Llei de
serveis socials es titula finançament dels serveis socials
comunitaris bàsics i diu que el Govern ha de pagar, i diu que
ha de pagar, com a mínim, un 50%, i diu que aquest pla de
prestacions ha de passar per la Conferència Sectorial de Serveis
Socials, on hi ha els consells insulars. I diu que, després aquest
50%, es pot ampliar.

És clar, i jo, sincerament... I llavors ve el pressupost. Perquè 
a l'any 2015, que és el darrer pressupost del Partit Popular, la
partida que finançava el (...), aquest article 70, era d’11
milions; al 2023 és de 15 milions al 2024; al 2024 no es toca,
no s'incrementa; i el 2025 puja 200.000 euros. I aquí li faig
dues reflexions: primera: presenten un pressupost amb una
pujada de 200.000 euros quan encara no han convocat la
conferència sectorial ni han acordat amb els consells insulars la
pujada de 200.000 euros que vostè diu a la seva PNL que han
d’acordar.

I segona, em sembla irrisòria, dintre dels serveis
especialitzats hi ha un marge de millora enorme -enorme- dintre
del PPB, enorme, per a increment de pressupost. I feu una
aportació de pressupost.

La darrera reflexió jo la referia al segon punt de la seva
PNL, que és la simplificació administrativa. Jo estic d'acord
amb la simplificació administrativa, MÉS per Mallorca està
absolutament a favor de la simplificació administrativa, només
faltaria!, és a dir, crec que és una necessitat que cal abordar
perquè el decret que ara mateix manejam aborda de tot, menys
simplificació administrativa. I crec que és necessari, i ja va bé
que vengui una altra llei de simplificació administrativa que
tracti de simplificació administrativa, però, per favor!

En qualsevol cas, però, MÉS per Mallorca va presentar
esmenes vinculades, efectivament, a la simplificació
administrativa de serveis socials. En concret, va presentar 40
esmenes vinculades que les entitats vessin reduïdes les seves
passes burocràtiques que han de fer per acreditar i per concertar
serveis de serveis socials, que, al final, els beneficiaris són la
ciutadania, 40. No importa li digui el que... no, li ho diré: no
n’heu acceptada cap, ni una. He acceptat jo tres transaccions,
perquè la meva voluntat en aquest sentit era, i he acceptat el
mínim que m’heu proposat; però hi ha hagut 37 esmenes
vinculades a això que no s’han acceptades. Per a mi és una
oportunitat perduda.

I llavors, n’hi havia d’altres també d’esmenes, per exemple,
esmenes vinculades a facilitar la transferència de rendes, de
prestacions econòmiques, per a aquelles persones que tenguin
dificultats per treure’s un compte corrent.

És clar, davant això, davant les reflexions que he exposat al
Grup Parlamentari Popular, que jo, per responsabilitat i per
respecte a la llei, a l'acció del Govern i a l’acció de la feina
d’aquest parlament, m’he d'abstenir, m’hi he d’abstenir.

Moltes gràcies, president. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Carrió. Té la paraula el Sr. Agustí Buades. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gràcies, president. Bueno, agradecer al Partido Popular y
a la Sra. Torrent esta iniciativa, me parece muy acertada. Lo
que pasa es que, oyendo esta PNL, y nadie, ningún grupo lo ha
significado, es que los datos que nos da la encuesta de
condiciones de vida son inaceptables: 21,5% de personas con
riesgo de pobreza y exclusión social en las Islas Baleares; no
hay comunidad autónoma, no hay gobierno que pueda estar
insensible ante este dato. Llevamos muchos años sin bajar del
20%.

La encuesta de condiciones de vida se hace cada año y uno,
si retrocede hacia atrás, verá cómo llevamos años, gobernando
el PP y gobernando el PSOE, que no se baja, luego eso implica
que un 20% de la población está en riesgo, y eso es tremendo,
sobre todo en una comunidad autónoma donde tenemos el PIB
más alto, donde las condiciones son muy altas, donde en estos
presupuestos actuales ha habido un aumento, unos presupuestos
con un techo de gasto el más grande o el más elevado de toda
la historia.

Por lo tanto, me parece muy acertada, pero hay que dar
soluciones, hay que dar soluciones a este tema, porque no
podemos continuar con más del 20% de la población en riesgo
de pobreza, y no solo familias, sino personas mayores,
menores, etc., es dramático, ¡es dramático!

Por otro lado, me parece muy bien el petitum de la
proposición no de ley, porque, además hay dos temas: uno es
evitar duplicidades -que me parece muy bien- y coordinar las
distintas administraciones: el Govern, la conselleria y los
ayuntamientos. 

Yo también tengo que darle la enhorabuena al PSOE y a
MÉS per Menorca porque se han vuelto por un momento de
VOX, lo que era VOX antes. El acuerdo que firmamos VOX
con el Partido Popular, en su punto 79, un acuerdo que ahora
mismo está derogado por una decisión unilateral y sin
vergüenza de la cúpula del partido VOX -por la cual abandoné
el Grupo Parlamentario VOX- pone: “Crearemos una ventanilla
única de política social para la gestión, asesoramiento e
información de convocatorias de ayudas sociales”.

Pues, bienvenidos, bienvenidos a ese acuerdo que tenía que
estar vigente aún, pero que aún no está, y por eso abandoné,
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pero bienvenido, porque MÉS per Menorca dice que farem una
finestra única social -la llama finestra única social-, el PSOE
la llama plataforma digital única, y estamos todos de acuerdo
en hacer una ventanilla de política social para coordinar, para
que no haya duplicidades. 

Me parece muy bien y, por lo tanto, apoyaré pues tanto las
dos enmiendas del PSOE, porque está bien incorporar nuevas
prestaciones, por supuesto que hay nuevas necesidades, y
después intentar no crear duplicidades y facilitar a la gente que
pueda acceder a esas ayudas sociales yendo una vez a la
administración, no yendo tres veces o cuatro: una al Govern,
una al consell, una al ayuntamiento, el ayuntamiento te manda
a otra, etc. Yo creo que es prioritario. También se lo he pedido
a la consellera de Familias y Asuntos Sociales la creación de
esta ventanilla única, me parece prioritario, porque estamos en
más de un 20% de población en riesgo de pobreza. 

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Buades. He de demanar als grups si fa falta
suspendre la sessió o si podem continuar. Podem continuar. Per
tant, té la paraula la Sra. Torrent, per cinc minuts.

LA SRA. TORRENT I PALLICER:

Moltes gràcies, Sr. President. Bé, vull agrair les
explicacions i les intervencions de tots els qui han participat,
tots.

Vegem, volia explicar un parell de coses, vegem, com ha
explicat la Sra. Gomila, que hi havia una oficina, diguéssim,
per donar un servei i es va tancar en pandèmia justament a
Ciutadella, i no s'ha obert, mai més no es va obrir, i es va
tenir..., bé, mai més no es va obrir i, per tant, va passar el 2020,
el 2021, el 2022, el 2023, i vaig pensar, vaig dir, ostres!, també
va ser una oportunitat, que és una llàstima que no s'hagués
plantejat solament obrir-se, no està plantejat perquè no està
oberta...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... vull dir que no, no, però està obert. Per tant, no..., i de fet,
aquest servei que es donava, bé, s’ha donat, efectivament, per
uns altres..., els serveis municipals, diguéssim, es donen a un
altre lloc, diguéssim, però no amb personal certament del
Govern balear. Però ja dic que es va tancar en pandèmia, a un
moment molt difícil i mai més no es va poder tornar a obrir. És
una llàstima.

Després, volia explicar també que, bé, a la PNL
precisament, jo deia: consolidació dels serveis municipals,
perquè, efectivament, tots sabem que els serveis municipals sí
que són la primera passa on les persones que necessiten és on
van a obrir la porta. Per tant, pensàvem que consolidar-ho era
per açò -que ho dic un poc més a la PNL- era per posar un poc
en valor, també bàsicament.

El nou pla de prestacions, el Govern balear, evidentment,
l’està pactant i està amb la  col·laboració dels consells insulars

i, per açò, es troben que hi fan feina, per açò nosaltres volíem
demanar, és clar, que es fes, que s’accelerés i que es posés tot
allò que fa..., que, bé, necessari perquè pugui ser, perquè pugui
arribar als ciutadans... -els fa molta gràcia, jo no estic..., bé,
vosaltres mateixos, però bé.

Quant a l'esmena 16053/24, de MÉS per Menorca,
efectivament, li direm que sí, l’acceptarem, precisament per
aquesta finestra única que la consellera..., ja ho va explicar la
consellera, que sí que anaven cap aquí, i en aquesta feina cap
aquí fa feina la conselleria. 

Evidentment, la conselleria està per la labor de millorar tots
aquells serveis que ho necessitin, evidentment els pressuposts
tots són millorables, per descomptat tots són millorables, i el
que agrairíem és que hi hagués encara més pressuposts, més
doblers, efectivament, és el que tots voldríem i necessitaríem. 

M'alegra sentir MÉS per Mallorca dir que estan encantats,
que estan contents amb el decret de simplificació perquè...

(Se sent una veu de fons que diu: “no he dit això”)

... molt contenta, o bé, que està d’acord, ja està, idò, davallarem
un poc el llistó, hi està d’acord, hi està d’acord, i ja està...

(Remor de veus)

..., la que està contenta som jo, idò, perquè així que vostè està
d'acord amb el decret de simplificació perquè, efectivament, no
tots els partits polítics hi estan o no veien clar cap on havia
d’anar aquest decret de simplificació, o no veien..., clar, tal
vegada no veien prou els resultats que pot donar aquest decret.
Però, bé.

Per tant, evidentment, com ha dit el Sr. Buades, hem d'anar
cap a una simplificació, no duplicar, i la finestreta única, per
descomptat, perquè tot el que sigui poder optimitzar els serveis
per arribar millor als usuaris és el que tots, tots, pretenem.
Evidentment s’han de menester recursos, que és el que,
evidentment, tots voldríem i necessitaríem.

Per tant, els diria que les esmenes 16061 i 16062 del Partit
Socialista les acceptarem.

L’esmena 16053 de MÉS per Menorca també. I la 16054 no
l’acceptaríem, em sap greu.

I ja està, i moltíssimes gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Torrent. Entenc, per tant, que, de les esmenes
presentades, l'única esmena que no s'acceptaria seria la
16054/24, si no vaig errat. D’acord.

Perfecte, idò, passaríem ja a la votació, es pot votar
conjuntament o hi ha qualque grup que demani votació
separada?
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LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

La podria fer separada.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, no hi ha problema, Sra. Torrent? Perfecte.

Idò votam separadament, en primer lloc, votaríem el punt
número 1, recordem-ho, amb l'esmena incorporada. Votam.

A favor, 12; abstencions, 1.

Passam a votar el punt número 2, amb l'esmena
incorporada. Votam.

A favor, 12; en contra, cap; i abstencions, 1.

Passam ara a votar l'esmena d'addició, la 16053. Votam.

13 vots a favor. Unanimitat.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 8809/24.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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